EQUATION OF  STATE ON THE BASE OF INTERACTING POINT CENTRES MODEL. HARD REPULSION. CONTROL PARAMETER
G.G.Petrik

 Institute of geothermal research DSC RAS, Makhachkala, Russia

galina_petrik@mail.ru
      In the work an investigation of the equation of the state (ES) is continued, suggested by the author [1, 2] and based on the model of interacting point centers (PC). The equation is three-component and three-parameter one. A form of ES and meaning of the parameters are connected with a molecular model: the first contribution is thermal and two second are configuration ones; all the three parameters are connected with display of interacting forces related to available for movement of centers  volume of the system Vf – attraction (c), repulsion (b), difference in feature of forces (a). The physical sense of the parameters allowed first to put into the model a factor χv=c/b, correlating the contributions of attraction and repulsion forces in their influence to bulk properties, what allows to it aspiring to the role of one of factors, which determine the aggregate state of a substance. It is shown that just the factor χ defines values of all the parameters and the critical factor of compressibility (CFC), being the part of the reduced (through the critical parameters) ES. This transfers it into one-parametrical family of the ES that gives a reason to consider χ as a control parameter.

     The obtained ES is not a generalized one – nature of repulsion of point centers in it is rigid. But this fact makes logical including in study those ES, for which RT/(V-b)=idem takes place. Transferring of these ES into the frameworks of PC model gives opportunity to find the significances of a control parameter on the form of the ES themselves. A conclusion is done that the new ES can be consider both as generalized for these group and optimizing the attractive contribution in them, because the family include the ES, which give realistic values of CFC in the range (0,3 – 0,26). These equations correspond to rather big (in comparison to the well known χ=0, Van-der-Waals ES; χ=1, Redlich – Kwong ES)) χ-significances: from 2,5 up to 7. It is shown the validity of such values. However, similar equations are absent in the literature. In the frameworks of a new approach, the physically substantiated explanation of it is proposed.
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  УРАВНЕНИЕ СОСТОЯНИЯ НА ОСНОВЕ МОДЕЛИ ВЗАИМОДЕЙСТВУЮЩИХ ТОЧЕЧНЫХ ЦЕНТРОВ. ЖЕСТКОЕ ОТТАЛКИВАНИЕ. УПРАВЛЯЮЩИЙ ПАРАМЕТР

Г.Г.Петрик 

Институт проблем геотермии ДНЦ РАН, Махачкала, Россия galina_petrik@mail.ru
В работе продолжено исследование уравнения состояния (УС), предложенного автором [1, 2] на основе модели взаимодействующих точечных центров (ТЦ). Уравнение – трехчленное, трехпараметрическое. Форма УС и смысл параметров связаны с молекулярной моделью: первый вклад-термический, два других – конфигурационные; все три параметра связаны с проявлением сил взаимодействия по отношению к доступному для движения центров объему системы Vf– притяжения (c), отталкивания (b), различие в характере сил (a). Физический смысл параметров позволил впервые ввести в модели фактор χv=c/b, соотносящий вклады со стороны сил притяжения и отталкивания в их влиянии на объемные свойства, что позволяет ему претендовать на роль одного из тех факторов, которые определяют агрегатное состояние вещества. Показано, что именно фактор χ определяет значения всех параметров и критического фактора сжимаемости (КФС), входящих в приведенное (через критические параметры) УС. Это переводит его в однопараметрическое семейство УС, что дает основания считать χ управляющим параметром.
Полученное УС не является общим – характер отталкивания ТЦ в нем – жесткий. Однако это же позволило логично подключить к исследованию те УС, для которых имеет место RT/(V-b)=idem. Перевод этих УС в рамки модели ТЦ дает возможность найти значения управляющего параметра по виду самих УС. Сделан вывод, что новое УС может рассматриваться не только как обобщающее эту группу, но и оптимизирующее в них притягивательный вклад, т.к. в семейство входят УС, которые дают реалистичные значения КФС в интервале (0.3-0.26). Эти уравнения соответствуют довольно большим (по сравнению с самыми известными (χ=0, УС Ван-дер-Ваальса; χ=1, УС Редлиха - Квонга)) значениям χ-от 2.5 до 7. Показана обоснованность таких значений. Однако в литературе подобные уравнения отсутствуют. В рамках нового подхода  предложено физически обоснованное объяснение этому обстоятельству. 
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